
СТЕНОГРАМА 

виїзного засідання Комітету з питань енергетики  

та житлово-комунальних послуг  

у місто Нововолинськ (Волинська область) 

17 листопада 2023 року 

Веде засідання голова Комітету ГЕРУС А.М.   

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Я не знаю, всяке може бути, але ми люди справи, а не 

цього… Але потрібно розуміти, що ми тут так гарно сьогодні зустрічаємося 

завдяки програмі USAID "Рада: наступне покоління", керівник проекту Ігор 

Когут. У нас з вами співпраця вже, мабуть, більше року. Нам USAID 

допомагає в організації наших виїзних засідань комітету, з логістикою, з 

проживанням, з організаційними моментами. Тому дякую вам за вашу 

допомогу, тому що дійсно можна робити такі гарні заходи і корисні заходи 

при чому не витрачаючи кошти українського бюджету, українських 

платників податків.  

І, можливо, декілька слів, пане Ігорю, з приводу нашої співпраці.  

 

КОГУТ І. Так, дякую дуже. Відразу так, щоб налаштувати звук. У вас 

там тихіше мікрофон, у мене голосніше виявився. Я справді хочу від імені 

програми "Рада: наступне покоління" USAID і "Інтерньюз-Україна" 

привітати і комітет з цією черговою важливою поїздкою, виїзним засіданням, 

оскільки справді за цю поїздку мають план відвідати три регіони, три області 

точніше і різні важливі інфраструктурні енергетичні об'єкти. Це зрозуміло. У 

нас буквально починаються холоди – це є виклик. Комітет повинен бути 

постійно, скажімо, на контролі, в процесі, котрі відбуваються в 

енергетичному секторі. Це критично важливі речі для нашого виживання 

країни і для функціонування країни. Ці розмови, котрі відбуваються,  дуже 

важлива розмова і з місцевим самоврядуванням і з представниками 

підприємницького середовища. Це те, що повинен робити нормальний 
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сучасний парламент в умовах тієї самої європейської інтеграції: краще 

розуміти потреби людей, краще розуміти потреби бізнесу, краще розуміти 

потреби галузі. Тому наша програма допомагає, власне, організовувати такі 

речі.  

Крім того, експертна підтримка, експертизи різного порядку ви можете 

побачити, навіть якісь матеріали, я бачу,  роздаються тут. Але найголовніше 

– це те, що ми спільно з комітетом запроваджуємо нову дуже важливу 

практику після законодавчого контролю, моніторингу на виконання 

законодавства. Це є одна з найважливіших передумов нашої європейської 

інтеграції і досягнення кращої якості виконання законодавства, – це коли 

комітет бере певне законодавство під свій контроль і дивиться повністю всі 

аспекти його виконання. 

Тому це й не тільки організаційна логістична підтримка діяльності 

комітету і виїзних засідань, це й підтримка різнопланових заходів і слухань 

комітету. І ось ці контрольні заходи, котрі дуже важливі з точки зору 

підвищення якості, ефективності законодавства і діяльності парламенту. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Спасибі вам, пане Ігор, спасибі за вашу роботу і за 

вашу підтримку. 

І в нас сьогодні є формальне засідання комітету з порядком денним. Я 

би пропонував таким чином, щоб ми затвердили порядок денний, оскільки у 

нас сьогодні передбачається в режимі відео участь також робота деяких 

наших колег. Тому заодно ми побачили б, встановили би кворум і затвердили 

б порядок денний. 

Якщо немає заперечень, то давайте так і зробимо. Пропоную 

затвердити наступний порядок денний.  

Перше. Про затвердження рекомендацій комітетських слухань на тему: 

"Впровадження Україною Четвертого Енергопакету ЄС "Чиста енергія для 

усіх європейців". 
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Друге питання. Про додаткову комітетську правку до законопроекту 

9024-д про мінімальні запаси нафти та нафтопродуктів. 

Третє. Щодо трансформації вугільних регіонів та нових можливостей 

розвитку; енергоефективності та поширення зелених технологій. 

І четверте. Щодо створення робочої групи з розробки та 

парламентського нагляду/моніторингу за впровадженням Національного 

плану дій з реагування на CBRN загрози та відповідних регуляторних 

механізмів. Це те, що Вікторія Олександрівна пропонувала. 

І розділ "Різне". 

Хто за відповідне рішення, прошу проголосувати. Я буду йти по списку 

тоді. 

Бондар Михайло Леонтійович, якому сьогодні 50 років. І він поки ще 

зайнятий, не може до нас приєднатися, але сподіваємося, що приєднається як 

мінімум в Червонограді. Бондар Михайло Леонтійович. 

Волинець Михайло Якович. 

 

ВОЛИНЕЦЬ М.Я. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. За. 

Герус – за. 

Горобець Олександр Сергійович. За. Так? У вас звук, мабуть, погано 

чути. А можна голосніше, Олександр Сергійович. У вас мікрофон 

включений? А можна руку підняти. Руку підняти, якщо "за".  

 

ГОРОБЕЦЬ О.С. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. О, є тепер звук. 

Гриб Вікторія Олександрівна. 

 

ГРИБ В.О. За. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Єфімов Максим Вікторович. 

Жупанин Андрій Вікторович. 

 

ЖУПАНИН А.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Іоффе Юлій Якович.  

 

ІОФФЕ Ю.Я. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. За.  

Камельчук Юрій Олександрович. 

 

КАМЕЛЬЧУК Ю.О. Камельчук – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Кісільов Ігор Петрович. 

Кіт Андрій Богданович. 

 

КІТ А.Б. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Костюх Анатолій Вячеславович/ 

 

КОСТЮХ А.В. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Красов Олексій Ігорович. 

Кучеренко Олексій Юрійович. 

 

КУЧЕРЕНКО О.Ю. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Мороз Володимир Вікторович. 
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Мулик Роман Миронович. 

Нагорняк Сергій Володимирович. 

 

НАГОРНЯК С.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Пивоваров Євген Павлович. 

 

ПИВОВАРОВ Є.П. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Припутень Дмитро Сергійович. 

 

ПРИПУТЕНЬ Д.С. Припутень – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. За.  

Семінський Олег Валерійович. 

 

СЕМІНСЬКИЙ О.В. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Скороход Анна Костянтинівна.  

Совсун Інна Романівна. 

 

СОВСУН І.Р. Підтримую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Хлапук Максим Миколайович. 

 

ХЛАПУК М.М. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Шаповалов Юрій Анатолійович. 

 

ШАПОВАЛОВ Ю.А. За. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Шипайло Остап Ігорович.  

 

ШИПАЙЛО О.І. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Юнаков Іван Сергійович. 

Юрченко Олександр Миколайович.  

18 – за. Рішення прийнято. Всього у нас 27 членів комітету. 18 – за. 

Спасибі. 

Тоді переходимо до першого питання: про затвердження рекомендацій 

комітетських слухань на тему: Впровадження Україною Четвертого 

Енергопакету ЄС "Чиста енергія для усіх європейців". 

Якщо можна, Інна Романівна Совсун, коротенький вступ, і тоді 

підтримаємо відповідні рекомендації.  

 

СОВСУН І.Р. Доброго дня, шановні колеги! Я вибачаюся, що я на 

вулиці, комітет вже розпочався.  

Цей контекст слухань, які ми з вами проводили,  якщо пам'ятаєте, 

декілька тижнів тому з приводу того, яким чином нам рухатися в напрямку 

впровадження європейського Четвертого Енергопакету чи пакету "Чиста 

енергія", як називають його у Європейському Союзі. Це підсумовуючий 

документ про те, що ми усвідомлюємо, які у нас є зобов'язання, взяті перед 

собою. Ми, звичайно, що частково з ним вже затримуємося, тому що у нас є 

зобов'язання частину рішень по Четвертому Енергопакету прийняти до кінця 

цього року, що мало ймовірно, що станеться. Але в будь-якому випадку це 

таке рішення, що ми розуміємо план дій і готові за ним рухатися. Нічого 

такого, чого ми не обговорювали тоді на засіданні комітету, там немає, це 

просто зафіксувати, що ми розуміємо …(Не чути) зобов'язання і будемо по 

цьому рухатися. 

Дякую. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Інна Романівна. 

Я думаю, що підтримуємо і будемо приймати відповідний 

законопроект про впровадження Четвертого Енергопакету ЄС і рухатися до 

інтеграції нашої енергетичної системи спільно з європейською. 

Давайте, тоді ставлю на голосування, щоб підтримати відповідні 

рекомендації… 

 

КУЧЕРЕНКО О.Ю. Андрій Михайлович, одне питання. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Прошу, Олексій Юрійович. 

 

КУЧЕРЕНКО О.Ю. Чути? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Чути. 

 

КУЧЕРЕНКО О.Ю. Дякую, шановні колеги. Шановний голово, це, 

безумовно, дуже важливе питання. Я просто, безумовно, я підтримую 

голосування, але я чесно вам скажу, я не до кінця розумію все ж таки, чому 

вчергове Україна, уряд, комітет вчергове порушують терміни по 

зобов'язаннях по прийняттю цих нормативно-правових актів і 

законопроектів, які Україна брала на себе. Це якась абсолютно неправильна 

практика складається, як на мене. Коли ми нашим партнерам говоримо, ми до 

кінця 2023 року приймаємо всю необхідну законодавчу базу і так далі, 

вчергове ми, на жаль, не виконуємо, а з цим пов'язані дуже глобальні речі з 

точки зору фінансування, з точки зору енергобезпеки і так далі, і тому 

подібне.  

Якщо, можливо, Андрій Михайлович, от що там, що з документами, що 

з проектами, чому вони, чому ми їх не бачимо ті законопроекти до цих пір, 

кінець листопада. Якщо можете, дайте відповідь, будь ласка. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Ми нічого не порушили. Ми маємо зробити 

відповідні рекомендації, ми їх робимо. 2023 рік ще триває, і ми також 

розробляємо відповідний законопроект. І тільки на минулому тижні у нас 

прийшли коментарі від Енергетичного Співтовариства щодо цього 

законопроекту, тому що наш законопроект має бути такий, який погоджений 

і Євросоюзом, і Секретаріатом Енергетичного Співтовариства, і цей процес 

іде. 

 

КУЧЕРЕНКО О.Ю. Андрій Михайлович, я вибачаюся. А чого уряд 

не… Це ж зобов'язання уряду, і такі законопроекти мали би входити саме як 

урядові, я в цьому переконаний. Чому уряд своєчасно не подає? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Мені тут важко відповісти, тому що я не працюю в 

уряді. Але суб'єктами законодавчої ініціативи є як народні депутати, так і 

уряд, і ми зі своєї сторони як суб'єкти законодавчої ініціативи будемо 

пропонувати відповідні ініціативи, і сподіваюся, ви також поставите свій 

підпис під цими ініціативами.  

Тому давайте працювати і зараз давайте затвердимо ті слухання, і 

будемо рухатися далі. Підтримується?  

Тоді ставлю на голосування про затвердження рекомендацій 

комітетських слухань на тему: Впровадження Україною Четвертого 

Енергопакету ЄС "Чиста енергія для усіх європейців".  

Бондар Михайло Леонтійович. Немає поки. 

 

БОНДАР М.Л. Бондар – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Бондар – за? 

 

БОНДАР М.Л. Так. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Михайло Леонтійович, перш за все хочемо привітати 

вас з 50-річчям вас.  

 

БОНДАР М.Л. Дякую. Я думаю, то помилка була, там вони десь 

помилися в цифрі першій. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Я зрозумів. Ясно.  

За – Бондар. 

Волинець Михайло Якович. 

 

ВОЛИНЕЦЬ М.Я. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Герус – за. 

Горобець Олександр Сергійович.  

 

ГОРОБЕЦЬ О.С. За. Підтримую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Гриб Вікторія Олександрівна. 

 

ГРИБ В.О. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Єфімов Максима Вікторович. 

Жупанин Андрій Вікторович. 

 

ЖУПАНИН А.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Іоффе Юлій Якович.  

 

ІОФФЕ Ю.Я. За.  
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Камельчук Юрій Олександрович. 

 

КАМЕЛЬЧУК Ю.О. Камельчук – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Кісільов Ігор Петрович. 

Кіт Андрій Богданович. 

 

КІТ А.Б. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Костюх Анатолій Вячеславович. 

 

КОСТЮХ А.В. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Красов Олексій Ігоревич. 

Кучеренко Олексій Юрійович. 

 

КУЧЕРЕНКО О.Ю. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Мороз Володимир Вікторович. 

 

МОРОЗ В.В. За. 

  

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Мулик Роман Миронович. Мулик Роман Миронович! 

Нагорняк Сергій Володимирович. 

 

НАГОРНЯК С.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Пивоваров Євген Павлович. 
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ПИВОВАРОВ Є.П. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Припутень Дмитро Сергійович. Припутень Дмитро 

Сергійович! 

Семінський Олег Валерійович. 

 

СЕМІНСЬКИЙ О.В. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Скороход Анна Костянтинівна. 

Совсун Інна Романівна. 

 

СОВСУН І.Р. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Хлапук Максим Миколайович. 

 

ХЛАПУК М.М. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Шаповалов Юрій Анатолійович. Шаповалов! 

 

ШАПОВАЛОВ Ю.А. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. За. 

Шипайло Остап Ігорович. Шипайло Остап Ігорович. 

Юнаков Іван Сергійович. 

 

ЮНАКОВ І.С. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Юрченко Олександр Миколайович. Юрченко 

Олександр Миколайович! 

19 – за. Рішення прийнято.  
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Наступне питання, в нас таких голосувань буде небагато, ми зараз їх 

пройдемо. Наступне питання – це про додаткову комітетську правку до 

законопроекту (9024-д) про мінімальні запаси нафти та нафтопродуктів. 

Там справа в тому, що цей законопроект загалом вступає в силу через 

12 місяців після прийняття, але були правки, які ми обговорювали на 

минулому комітеті, які, очевидно ж, ми розуміли, що вони мають вступати в 

дію після підписання. Це треба чітко прописати, щоби не виникало колізій і в 

нас не було цього ще одного повторного читання.  

Тому я пропоную прийняти рішення про перегляд рішення комітету до 

законопроекту про мінімальні запаси нафти та нафтопродуктів 

(реєстраційний №9024) і до розділу V Прикінцеві положення та Перехідні 

положення відповідного законопроекту внести зміни.  

Враховуючи те, що Закон України про мінімальні запаси нафти та 

нафтопродуктів, у разі його прийняття Верховною Радою України вводиться 

в дію через 12 місяців з дня набрання ним чинності, а такі зміни до 

вищезазначених законів потребують термінового врегулювання, то 

пропонується внести технічну правку, передбачивши, що ці норми 

набиратимуть чинності з дня набрання чинності цим законом.  

Для цього пропоную включити до порівняльної таблиці та підтримати 

поправку такого змісту: "У пункті 1 розділу V слово "шостої" замінити 

словом "п'ятої", доповнити словами та цифрами "підпунктів 4, 8 - 11 пункту 7 

цього розділу, які набирають чинності з дня набрання чинності цим 

законом". 

Ви всі знаєте, ми минулого разу довго на комітеті цей законопроект 

обговорювали, всі ці правки знаємо. Тому ставлю на голосування відповідне 

рішення. 

Бондар Михайло Леонтійович. 

 

БОНДАР М.Л. Ви мені того разу, дійсно, як обговорювався цей 

законопроект, розказували про терміни, коли треба подавати, що і як. Тому, 
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на жаль, я буду утримуватися, хоча я на фракції це доповім, і фракція буде 

приймати рішення. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Добре. Дякую. 

Волинець Михайло Якович. 

 

_______________. Андрій Михайлович, і відразу в другому читанні і в 

цілому його треба рекомендувати.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ще раз.  

 

_______________.  Да-да, це ж перегляд рішення. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Перегляд рішення, і проголосувати його в другому 

читанні. 

 

_______________. В другому читанні і в цілому, і техніко-юридичні 

опрацювання секретаріату доручити здійснити. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Переглянути рішення, врахувати цю правку, 

проголосувати в другому читанні з техніко-юридичними правками 

відповідними.  

Волинець Михайло Якович. 

 

ВОЛИНЕЦЬ М.Я. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Герус – за. 

Горобець Олександр Сергійович. 
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ГОРОБЕЦЬ О.С. За. Підтримую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Гриб Вікторія Олександрівна. 

 

ГРИБ В.О. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Єфімов Максим Вікторович. 

Жупанин Андрій Вікторович. 

 

ЖУПАНИН А.В. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Іоффе Юлій Якович. 

 

ІОФФЕ Ю.Я. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Камельчук Юрій Олександрович. 

 

КАМЕЛЬЧУК Ю.О. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Кісільов Ігор Петрович. 

Кіт Андрій Богданович. 

 

КІТ А.Б. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Костюх Анатолій Вячеславович. 

 

КОСТЮХ А.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Красов Олексій Ігорович. 

Кучеренко Олексій Юрійович. 
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КУЧЕРЕНКО О.Ю. За. І буду переконувати фракцію підтримати його в 

другому читанні, в першому ми підтримуємо. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Олексій Юрійович. 

Мороз Володимир Вікторович. 

Мулик Роман Миронович. 

Нагорняк Сергій Володимирович. 

 

НАГОРНЯК С.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Пивоваров Євген Павлович. 

 

ПИВОВАРОВ Є.П. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Припутень Дмитро Сергійович. 

Припутень Дмитро Сергійович!  

Семінський Олег Валерійович. 

Скороход Анна Костянтинівна. 

Совсун Інна Романівна. 

 

СОВСУН І.Р. Підтримую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Хлапук Максим Миколайович. 

 

ХЛАПУК М.М. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Шаповалов Юрій Анатолійович. 

 

ШАПОВАЛОВ Ю.А. За. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Шипайло Остап Ігорович. 

Юнаков Іван Сергійович. 

 

ЮНАКОВ І.С. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Юрченко Олександр Миколайович. 

 

МОРОЗ В.В. Мороз – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. І Мороз – за. 

18 – за. рішення прийнято. 

Давайте, може, тоді проведемо останнє голосування ще по створенню 

робочої групи. Вікторія Олександрівна, два слова тоді коротенько. І тоді вже 

ми перейдемо до нашого обговорення, голосувань уже в нас не буде більше. 

 

ГРИБ В.О. Дякую, Андрію Михайловичу. 

Ми вже піднімали питання створення робочої групи з розробки 

Національного плану дій та також моніторингу в сфері CBRN, що означає 

хімічна, бактеріологічна та ядерна, та радіологічна небезпеки, які існують на 

сьогоднішній день. Основна ідея створення такої робочої групи полягає в 

тому, що, на превеликий жаль, в існуючих умовах військового часу в нас 

немає стандартів, які б відповідали сучасним реаліям. 

Саме тому ми пропонуємо створити таку робочу групу. Я розумію, що 

відання нашого комітету в першу чергу – це ядерна та радіологічна 

компонента, але саме тому ми і пропонуємо створити робочу групу під 

головуванням двох співголів: це Гриб Вікторі Олександрівна та пані 

Людмила Буймістер, Людмила Анатоліївна. Пані Людмила отримала вже 

підтримку від свого комітету з приводу того, що вона може бути співголовою 

в такій робочій групі, для того, щоб ми почали цю співпрацю. Будемо 
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залучати як членів нашого комітету, так і представників інших комітетів 

Верховної Ради, а також тих органів, які будуть мати відношення до цієї 

теми. 

Тому дуже прошу, колеги, підтримати. На підкомітеті це рішення було 

підтримано одноголосно. Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Вікторія Олександрівна.  

І з найближчих цілей те, що ви говорили, що є шанси, що 2 мільйони 

доларів може бути залучено на захист наших енергетичних об'єктів. 

 

ГРИБ В.О. Так, безпосередньо ядерних об'єктів, фізичний захист. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Тоді я пропоную підтримати створення робочої 

групи, де будуть співголови Гриб Вікторія Олександрівна і Людмила 

Буймістер. Хто за відповідне рішення, давайте голосувати. 

Бондар Михайло Леонтійович. 

 

БОНДАР М.Л. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Волинець Михайло Якович. 

 

ВОЛИНЕЦЬ М.Я. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Герус – за. 

Горобець Олександр Сергійович. Горобець Олександр Сергійович. 

Гриб Вікторія Олександрівна. 

 

ГРИБ В.О. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Єфімов Максим Вікторович.  
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Жупанин Андрій Вікторович. 

 

ЖУПАНИН А.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Іоффе Юлій Якович. 

 

ІОФФЕ Ю.Я. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Камельчук Юрій Олександрович. 

 

КАМЕЛЬЧУК Ю.О. Камельчук – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Кісільов Ігор Петрович.  

Кіт Андрій Богданович. 

 

КІТ А.Б. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Костюх Анатолій Вячеславович.  

 

КОСТЮХ А.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Красов Олексій Ігорович.  

Кучеренко Олексій Юрійович.  

 

КУЧЕРЕНКО О.Ю. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Мороз Володимир Вікторович.  

 

МОРОЗ В.В. За. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ.  Мулик Роман Миронович. 

Нагорняк Сергій Володимирович. 

 

НАГОРНЯК С.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Пивоваров Євген Павлович. 

 

ПИВОВАРОВ Є.П. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Припутень Дмитро Сергійович. 

 

_______________.  (Не чути)  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Припутень – за?  Припутень, не чути. 

Семінський Олег Валерійович. 

 

СЕМІНСЬКИЙ О.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Скороход Анна Костянтинівна.  

Совсун Інна Романівна.  

 

СОВСУН І.Р. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Хлапук Максим Миколайович. 

 

ХЛАПУК М.М. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Шаповалов Юрій Анатолійович. 

 

ШАПОВАЛОВ Ю.А. За. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. За. 

Шипайло Остап Ігорович.  

Юнаков Іван Сергійович.  

 

ЮНАКОВ І.С. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Юрченко Олександр Миколайович.  

18 – за. В нас стабільно. 18 – за. Рішення прийнято.  

 

_______________. (Не чути) 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Спасибі. Дякую всім за голосування.  

Тепер переходимо до наступного питання порядку денного. Це щодо 

трансформації вугільних регіонів та нових можливостей розвитку, 

енергоефективності та поширення "зелених" технологій. І, власне, з 

поширення "зелених" технологій хотіли би розпочати чи, можливо, тут якесь 

вступне слово, є заступник голови обласної ради, можливо, два слова, і ми 

тоді, в нас, думаю, буде цікава презентація і далі в нас, ми зможемо зробити 

вже таку цікаву дискусію.  

Прошу, вам слово від обласної ради.  

 

ПУСТОВІТ Г.О. Доброго дня. Григорій Пустовіт, заступник голови 

Волинської обласної ради.   

В першу чергу хочу подякувати, шановні панове народні депутати, за 

ваше рішення приїхати сюди в наш край, на Волинь, безпосередньо в 

Нововолинськ і обговорити не просто питання, які є нагальними, які є 

важливими для цього краю, для нашого краю, для Нововолинська, але і 

почути думки тих людей, які тут безпосередньо працюють, які причетні до 

вугільної галузі, які причетні до енергетики, які причетні до нашого бізнесу, 
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який бере активну участь в тих трансформаціях, в тих змінах, які 

відбуваються  у нас в Нововолинську.  

Хочу сказати, що, на жаль, зміни трансформації, вони постійно, 

скажемо. турбують, хвилюють наш, цей регіон вугільний. Чому? Тому що 

вони в нас постійно і де ми край постійних реформ, край постійних змін. І, на 

жаль, єдиної поки лінії як такої, яка би відповідала інтересам всіх, вона не 

була …(Не чути)  І я сподіваюсь, що безпосередня комунікація, 

безпосередній діалог, обмін думками, він допоможе прийняти 

найоптимальніше рішення, яке буде сприяти розвитку нашого краю. Я 

сподіваюся, що присутні тут і представники територіальних громад, і 

представники наших шахт, вони будуть мати можливість поговорити з вами, 

обмінятися думками.  

Але ще раз хочу подякувати, що саме такий формат, формат 

безпосереднього спілкування, формат обміну думками, формат 

безпосередньо почути ті проблеми, з якими зіштовхуються тут на місці наші 

мешканці і той формат, коли ми на перше місце ставимо людину з її 

потребами, людину, шахтаря в даному випадку, людину-мешканця цього 

краю з його потребами, з його проблемами, з його бажанням працювати,  

жити, захищати свою країну, виховувати своїх дітей, зміцнювати свої сім'ї, 

забезпечувати їх. На першому місці повинна бути людина. І я думаю, що всі 

наші закони, всі наші реформи які проводяться, повинні бути такі, 

людиноцентричні.   

Тому бажаю вам плідної роботи, бажаю вам гарної дискусії. І ще раз 

хочу подякувати за ваше рішення приїхати до нас і безпосередньо не просто 

поспілкуватись, а почути тих, хто тут працює, хто тут живе, хто любить цей 

край, хто живе цим краєм. 

Дякую. Україна переможе.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую вам. Дякую.  
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І, дійсно, якщо про потреби людини, то одна з базових зараз потреб 

людини – це те, щоб була електроенергія, щоб вона була у всіх, щоб вона 

була постійно і стабільно, і бажано по хорошій доступній цині.  Для того, 

щоб електроенергія була, треба щоб у нас і об'єкти існуючі працювали, і 

об'єкти нові будувалися, щоб у нас не виникало дефіцитів або навіть запас 

потужності. Тому я сьогодні хочу, щоб ми розпочали цю нашу дискусію з 

презентації проекту вітроелектростанції чи навіть двох вітроелектростанцій, 

які можуть бути, і я сподіваюсь, будуть збудовані у Волинській області.  

І хочу передати слово для цієї презентації Олексію Коненку. А далі вже 

Олексій представиться і представить і себе, і проект. 

 

БОНДАР М.Л. Пане голово, а можна ще голові підкомітету все-таки по 

трансформації два слова хоча б?  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Звичайно. Просто я не бачив руки. Якби побачив, то 

враховуючи, що вам сьогодні 50 років, то самому першому слово надали б, а 

потім би всі решта говорили.  

Прошу, Михайло Леонтійович, вам слово.  

  

 БОНДАР М.Л. Дякую. 

Колеги, хочу почати з того, що подякувати кожному, хто мене сьогодні 

привітав. Дякую за те, що працюємо разом. Дякую за хороший колектив в 

комітеті. Дякую всім за привітання щиро.  

Хочу почати по трансформації вугільних регіонів з простого, на 

перший погляд, рішення, яке ми прийняли пару днів назад на комітеті. Це 

про продовження мораторію на банкрутство вугледобувних підприємств. Це  

фактично ми просто змінили дату, запропонували продовжити на рік,  

правда, тільки в першому читанні, тобто за основу. І якщо будуть якісь 

пропозиції до другого, внести і проголосувати.   
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Михайло Леонтійович, ми на комітеті підтримали 

відповідний законопроект, будемо його... 

 

БОНДАР М.Л. Дивіться,  цей законопроект, трансформація вугільних... 

шахти. Тобто що робити – закривати чи створювати на території 

індустріальні парки чи як, чи що?  

Ми чудово знаємо, що кожне підприємство має якісь фінансові 

зобов'язання і навантаження на себе. І я впевнений, що є люди, які уже 

давним-давно положили око на ці підприємства, на їхні території, які 

складають 40, 50, 60, а навіть 90 гектарів територій. І це є лакомі куски для 

того, щоб потім забрати. І я впевнений, що якщо цей Закон про продовження 

мораторію на банкрутство буде затягнутий, прийдуть ділки, які почнуть, ми 

вже привикли, таким вульгарним словом дерибанити ці підприємства, 

розкрадати фактично їх.  

Пане Андрій, пане голово, я вас дуже прошу, законопроект, який ми 

проголосували 10086, запропонувати поставити в порядок денний з... не буду 

оголошувати цифри, які нас чекають в парламентські дні в найближчий час. 

Тому що якщо він не буде поставлений і не буде скорочено процедуру до 

другого читання, і не прийнято до нового року його, я вважаю, що в перші 

місяці 24-го року, 2024 року ці підприємства будуть розкрадені тими 

ділками, які це планували не один рік вже зробити.  

Дякую, колеги, за розуміння, за увагу. І, пане Андрій, дуже вас прошу 

посприяти цьому.    

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Ми підтримали на комітеті і обов'язково подамо в порядок денний. І 

все-таки ви сказали в перші місяці, тобто не в перші дні, я думаю, що у нас 

ще є, скажімо, пів січня,  щоб його оперативно прийняти, проголосувати, це 

також треба розуміти, що, я думаю, в січні ніякого банкрутства, нічого не 

буде. Але ми не будемо чекати січня, ми будемо вже зараз подавати на 
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голосування в зал відповідні законопроекти, вони повністю готові і нами 

підтримані. Дякую вам, Михайло Леонтійович, за вашу роботу. 

Прошу тоді, слово передаю Олексію Коненку, який представить ті 

проекти, які можуть бути реалізовані тут у Волинській області. 

 

КОНЕНКО О. Доброго дня, колеги! Мене звати Олекса Коненко, я 

керівник Департаменту відновлювальної енергетики групи "ОККО". 

Попрошу колег відобразити презентацію, якщо можна. Напевно, поки 

відображають презентацію, я коротко почну. 

Ви знаєте нашу групу в більшості як роздрібного торгівця паливом та 

наданням різних супутніх послуг на АЗС. Це наш основний бізнес. Також ми 

є активним, крім того, що ми торгуємо активно гуртом нафтопродуктами вже 

багато років, ми вже більше 6 років, як почали підтримувати аграрний 

сектор, купувати і продавати, експортувати безпосередньо аграрну 

продукцію. Після реформування ринку і відкриття ринку торгівлі природним 

газом ми також почали торгувати природним газом, електроенергією в тому 

числі.  

Наступний етап, власне, нашої трансформації нашого бізнесу як такого, 

трансформації країни в цілому, енергосистеми країни і, можливо, окремих 

регіонів в тому числі – це, власне, перехід до створення виробничої 

потужності власних джерел відновлювальної енергетики.  

Коли ми говоримо про даний напрям, тобто ми його фактично для себе 

започаткували і стратегічно прийняли рішення щодо початку 

повномасштабного вторгнення, звичайно, в перший рік повномасштабного 

вторгнення, тобто в компаніях будь-якого бізнесу, як у будь-якого українця, 

болить зовсім інше, більш нагальні цілі, ми ці проекти частково призупинили 

і фактично тільки з 2023 року почали більш концентруватися на їх 

впровадженні.  

На сьогодні ми можемо сказати, що ми маємо два основні напрямки, 

які ми плануємо інвестувати і в майбутньому розвивати в країні. По-перше, 
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це, власне, інвестиція в біопаливо. Тобто на першому етапі ми хочемо 

впродовж двох років збудувати завод першої генерації по виробництву 

біопалива, власне, біоетанолу з майбутнім впровадженням і виробництвом 

біогазу і впровадженням другої лінії, власне, другого покоління з переробки 

відходів сільського господарства. Також, коли ми говоримо про 

відновлювальну енергетику, ми плануємо інвестувати первинно впродовж 

перших трьох років у вітрову енергетику і впровадження в експлуатацію 

приблизно 300-350 мегават нових вітрових потужностей. Про це я буду 

говорити трошки нижче, власне, в основному це буде Волинська область 

безпосередньо. Дані проекти вони будуть коштувати, вони будуть вимагати 

від нас загальних інвестицій в цей напрямок приблизно 600 мільйонів євро. 

В майбутньому ми плануємо і ми вже почали фактично девелопити і 

розвивати інші проекти вітрові, інші проекти сонячні. Як ви розумієте, 

вітрова енергетика це не річ, яку можна... Тут вітрова електростанція, тут 

точно не можна створити з нуля впродовж року, впродовж двох років. 

Бльшість  цих проектів, які ми сьогодні починаємо реалізовувати, вони 

створювалися іншими людьми, девелоперами впродовж семи-п'яти років до 

сьогоднішнього моменту, коли вже можна починати якесь будівництво.  

Я дуже коротко, ви, звичайно, знаєте всі основні... Чому ми 

переходимо, власне, до такого рішення для себе? Ви, напевно, добре знаєте, 

крім нас цю статистику. Але, умовно кажучи, якщо ми подивимося на чотири 

основні порівняльні речі: ми подивимося на Європейський Союз, на 

Центральну та Східну Європу, Китай і Україну, ми бачимо, що Європейський 

Союз за двадцять років розвитку відновлювальних джерел  електроенергії 

фактично збільшив частку з 6 до 44 відсотків. У той час, коли Східна Європа, 

звичайно, вона стартувала фактично з нуля, але до сьогодні частка в Східній 

Європі теж вже переважає 30 відсотків. Китай аналогічно, крім того, що він 8 

разів збільшив виробництво електроенергії за останні двадцять років, частка 

відновлювальних джерел електроенергії у них також становить більше 30 

відсотків.  
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В Україні фактично двадцять років назад тільки починався розвиток 

відновлювальної енергетики. З тою структурою "зеленого" тарифу, яка його 

підтримувала, звичайно, він був частково викривлений і в бік особливо 

сонячних потужностей, і в основному в Україні розвивалася дуже активно і 

дуже швидко сонячні активи, в той час, як вітрова енергетика почала 

розвиватися на багато пізніше і в менших масштабах, що у нас відповідно 

викликало певний дисбаланс між потужностями відновлювальними 

сонячними і вітровими.  

Після повномасштабного вторгнення фактично Україна витратила 

велику частину енергетичних потужностей. Це не тільки стосується 

відновлювальних, це в першу чергу навіть і звичайної енергетики. Відповідно 

на сьогодні частка, хоча де-факто генерація електроенергії в нашій системі є 

відносно велика, але по факту ми розуміємо, що більшість з тієї генерації, 

вона практично не працює.  

Якщо коротко говорити про частку вітрової енергетики взагалі в 

генерації, в потужності України станом на сьогодні, то вона  становить 

всього-на-всього 1 відсоток. Ці проекти, про які ми будемо говорити нижче, 

вони самі по собі фактично мали би додати в нашу генерацію ще плюс 1 

відсоток фактично в генерації.  

Коротко, якщо говорити про стан вітроелектростанцій в Україні, тобто 

до повномасштабного вторгнення у нас було 1,8 гігават потужностей 

фактично в основному через два чинники. Перший – це просто логістику, 

другий – через хороший вітер. В основному це було сконцентровано на 

півдні України, а саме в Запорізькій та Миколаївській областях.  

Звичайно, з початком повномасштабного вторгнення ми втратили в 

більшості всю цю генерацію. На сьогодні вона не працює на енергосистему 

України і навіть після запуску в експлуатацію першої черги Тилігульської 

вітроелектростанції, фактично в Україні ми маємо менше ніж 1 гігават 

потужностей вітрових електростанцій. Зараз фактично чи вже запустилася чи 

з дня на день запускається поступово Орівська ВЕС, і буквально ще один-два 
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проекти, які будуть невеличкі, які будуть запущені впродовж найближчого 

періоду.  

Відповідно, якщо ми говоримо про регіони України, тобто взагалі про 

потенціал, вітропотенціал регіонів України, ви бачите, що в основному і це 

дуже логічно і правильно, тобто в основному з самого початку інвестиції 

впроваджувались в Запорізьку і Миколаївську область, а саме в Приазов'я. 

Там достатньо проста логістика, там достатньо просто можна утримати 

великі вільні території в достатньому рівні, і є найкращий вітер в Україні. 

Відповідно вітер в Україні він є суттєво кращий саме там, ніж в будь-якому 

іншому регіоні. 

На другому місці можна умовно віднести – це, власне, Одещину і, 

власне, частину Одещини, яка знаходиться ближче до моря. І можна сказати 

десь третє місце ділять кілька регіонів України, в тому числі південь 

Волинської області, північ Львівська області і південь Волинська області. 

Тобто цей регіон, саме де ми зараз знаходимось, Нововолинськ, Червоноград, 

він є достатньо цікавий з погляду вітроенергетики.  

Інше питання – це, власне, можливості приєднання і передачі в систему 

цієї вітроенергетики. Але приєднання фактично до Польщі і експорт цієї 

електроенергії до Польщі. Але на цих територіях, в цих місцях можна легко 

реалізувати від 5 до 6 гігават потужностей вітроелектростанцій. Звичайно, на 

сьогодні  такої можливості по приєднанню в Україні немає, для цього 

потрібно робити величезні вкладання в інфраструктуру. Можливість 

передати... Бо не питання збудувати якусь потужність, питання, як її потім 

правильно передати і правильно розмістити в енергосистемі України.  

Відповідно якщо коротко говорити про ті проекти, які ми маємо станом 

на сьогодні, то це загальна потужність приєднання 350 мегават. Фактично 

вони всі сконцентровані у Волинській області. Один з цих проектів взагалі 

знаходиться безпосередньо біля Нововолинська і мав би мати приєднання до 

підстанції НЕК "Укренерго" в місті Нововолинськ. Фактично загальна 

потужність цих проектів становить 350 мегават. Якщо їх впровадити, це буде 
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один додатковий ще відсоток, якщо ми говоримо про генерацію 2022 року,  

тобто це додало би в енергосистему України ще плюс один відсоток 

потенційної генерації. 

Середній виробіток цих станцій… Звичайно, треба розуміти, що 

вітрова енергетика – це не теплова електростанція, яка може працювати на 80 

відсотків від своєї потужності,  і, звичайно, не атомна електростанція, яка 

при необхідності працює, можливо, це не найкраще рішення, але ми мусимо 

це робити, на 90 відсотків від своєї проектної потужності. Вітрові 

електростанції в даному регіоні, вони будуть працювати до 40 відсотків від 

своєї загальної потужності в середньому впродовж року. Тоді, як ви знаєте, 

що сонячна енергетика, вона працює в кращому разі там 15-16 відсотків, це в 

сонячних регіонах.  

Ми плануємо почати фактично реалізацію цих проектів з кінця, 

безпосередньо я вже маю на увазі будівництво і спорудження, з кінця 2024 

року. Тобто ми готові як інвестори інвестувати навіть в період безпосередньо 

активних бойових дій. Більше того, ми розуміємо, загальний обсяг цих 

інвестицій становить більше пів мільярда євро. Ми розуміємо і, звичайно, ми 

попередньо домовилися і проговорили з потенційними інвесторами, і ми 

плануємо залучити західне фінансування для фінансування цих проектів.  

Власне, треба розуміти, коли ми говоримо про інвестиції в нашу 

енергосистему, інвестиції, в принципі, в економіку України, на сьогодні в 

період бойових дій мало який інвестор іноземний для залучення коштів, мало 

який проект, можливо, правильно використати і під нього, можливо, 

залучити на ринкових засадах кошти і можна починати реалізовувати, власне, 

в період бойових дій. Насправді дуже багато людей про це говорять, багато  

інвесторів про це згадують. Але дуже часто, коли ти починаєш звертатися, 

люди кажуть, давайте після війни. І в Україні деколи кажуть, давайте після 

свята, а там все, давайте після війни.  

Власне, такі проекти, вони можливі, вони не прості, але під них 

можливо залучити абсолютно адекватне фінансування в більшості з-за 
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кордону. Ми розраховуємо, тобто залучити десь приблизно 70 відсотків в 

фінансування іноземних інвестицій для такого проекту. І маємо попередні 

такі дуже загальні домовленості по цьому.  

Це наземні проекти, це не офшори, як це будується дуже часто за 

кордоном. В Україні наразі офшор будувати із зрозумілих причин практично 

неможливо. Ці проекти один від одного знаходяться на відстані 35 

кілометрів. Тобто вони є достатньо близько один до одного і їх реалізацію 

можна поєднувати. В середньому їхня реалізація триватиме, якщо все буде 

добре, якщо нічого не зміниться, інфраструктурні точки приєднання будуть 

збережені, то реалізація триватиме від півтора до трьох років. Тому що, 

звичайно, 350 мегават, особливо враховуючи, що це перші наші проекти, це 

достатньо… і враховуючи, що ми будемо будувати в період війни в Україні, 

це буде достатньо непросто, і  ми це розуміємо.  

Продаж, що важливо, електроенергії буде виключно на ринкових 

засадах. Ми розуміємо, вже ера "зеленого" тарифу як така пройшла. І це, з 

іншого боку, велика проблема. Тому що вам будь-який іноземний інвестор 

скаже, а хто буде купувати,  …(Не чути) енергетики України, всі розуміють 

стан цього ринку на сьогодні. Тому, звичайно, тут без якихось гарантій з 

боку того інвестора, який готовий в це інвестувати і його фінансові 

можливості цю гарантію забезпечити, не обійтися. І на даному етапі це 

єдиний інструмент підйомний, яким справді можна профінансувати такі 

проекти. Тому що знову ж таки, з одного боку, якщо ми підписуємо офтейк 

договори з компаніями, які безпосередньо є великими споживачами, таких 

проектів ми назбираємо, можливо, на 2 гігавата в енергосистемі України, а, 

можливо, і не назбираємо.  

Якщо ми говоримо про бізнес-групи, які готові давати гарантію, ми 

може ще назбираємо на 2 гігавати. Для того, щоб ми впровадили в Україні  

не 1-2 гігавата, а стільки, скільки ми плануємо і скільки не раз і на комітеті 

про це згадувалось, і в стінах Верховної Ради, і в уряді, для цього потрібні 

інші потенційні, якісь інструменти або на суттєво більше пожвавлення ринку 
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України, коли безпосередньо на енергоринку торгівля буде відбуватися, 

напевно, трохи за іншими цінами,  трохи на інших засадах, більше гравців 

буде на нього виходити, тоді, можливо, більша і більша організація таких 

проектів. Це не є суперокупні проекти, такі проекти не окуповуються за три, 

за п'ять років. Період окупності відверто цих проектів становитиме в 

кращому разі 10 років, відповідно і фінансування теж виключно під такі 

проекти можна взяти на такий або більший період.  

Якщо більш детально говорити по кожному з цих проектів, я з певних 

юридичних моментів не буду деталізувати, але фактично в обох проектах в 

основному це є під'єднання до підстанції НЕК "Укренерго" по мережі там 110 

кіловольт. В першому проекті це є 25 турбін, в другому проекті це є 33 

турбіни. В загальному ми фактично на сьогодні запроектували турбіни біля 6 

мегават. Вітер в цьому регіоні, так як я раніше казав, достатньо хороший, це 

більше 7 метрів на секунду, в новому проекті він трохи кращий, в іншому 

проекті, скажемо так, середній, але, в принципі, обидва ці проекти 

дозволяють їх реалізовувати.  

Коли ми говоримо про будівництво, що важливо для інфраструктури 

регіону, тобто при впровадженні цього проекту зрозуміло, що це первинним 

питанням стає реконструкція доріг, яку, якщо десь за кордоном дуже часто це 

на себе беруть громади або якісь регіональні представництва, в Україні в 

більшості такі проекти це лягають на плечі самого інвестора. Відповідно для 

першого і для другого проекту буде реконструйовано більше 50 кілометрів 

доріг для того, щоб можна було… це як і під'їзні дороги безпосередньо до 

вітротурбін, так і в основному дороги по місцевих населених пунктах або 

біля населених пунктів, де буде проходити безпосередньо доставка цього 

обладнання.  

Обладнання на сьогодні із зрозумілих причин буде доставлятися з 

території Польщі, через польські порти. Логістика з Україною теж можлива, 

але вона є суттєво дорожча, суттєво складніша, відповідно швидше за все це 

буде доставка з території Польщі. Також ці два проекти, вони фактично 



31 

 

вимагатимуть суттєвих протяжностей кабельних ліній, і загальна 

протяжність кабельних ліній становитиме більше 300 кілометрів.  

Коротко, напевно, все про ці проекти. Ми плануємо, як я сказав, 

стартувати з кінця 2024-го початку 2025 року з безпосередньою їх 

реалізацією.  

Якщо у вас, можливо, є питання до мене?  

 

Веде засідання _________________ 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Якщо є питання, будь ласка. Андрій Михайлович на 

секунду, ненадовго вискочить, тому я право головуючого забираю в нього. 

Які питання є до виступу? Вікторія Олександрівна, будь ласка. 

 

ГРИБ В.О. Дуже гарна презентація. Єдине, що хотіла б сказати, що 

сьогодні основна тема, яку ми проговорюємо, - це справедлива 

трансформація вугільних регіонів. І, безумовно, диверсифікацію необхідно 

мати на територіях, але необхідно також розуміти, чи вирішить це питання 

вивільнених  співробітників, чи будуть далі продовжувати працювати шахти 

чи ні.  

У вашій презентації, знаєте, за що зачепилася з хорошої сторони, за те, 

що необхідно будувати дороги. І ми сьогодні якраз з колегами вже 

опрацьовували варіант, коли можна використовувати також речовини з 

відходів, які склалися оті терикони внаслідок вугільної промисловості, що 

можна використовувати якраз ці матеріали для будівництва доріг. Це буде 

займати і трошки додасть головно болю, ми це розуміємо. Чому? Тому що 

вже там є якісь технології, вони опрацьовані, затверджені і всі будівників, які 

будують дороги, вони рухають по тим технологіям, і щось нове це буде 

викликати завжди, знаєте, такий спротив з їх сторони. Але я вас дуже прошу 

подивитися безпосередньо на ці технології, тому що, можливо, якраз і 

місцева влада, і обласна влада вам тут будуть допомагати, і надавати 
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преференції, якщо у вас буде щось таке. Тому що давайте будемо чесними, у 

вас, співробітників, яких ви будете винаймати, буде не так багато. Правда? 

 

КОНЕНКО О. Абсолютно вірно. 

 

ГРИБ В.О. Да, тому ми більше говоримо тут про електроенергію, про 

зобов'язання України, що ми також повинні розвивати "зелену" енергетику і 

вже відходити від використання Fossil fuel, як то говорять, вугілля в тому 

числі, тому, будь ласка, зверніть увагу. 

Якщо є питання ще до колеги, то будь ласка. Якщо ні, то потім я все ж 

таки хотіла додати, ще інформацію з приводу трансформації вугільних 

регіонів як голова міжфракційного об'єднання: трансформація вугільних 

регіонів. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Вікторія Олександрівна. 

Будь ласка, вам. 

 

_______________. Дякую за презентацію. 

 В мене кілька, можливо, технічних організаційних речей, якщо можна, 

коротко відразу. Скажіть, будь ласка, обладнання, яке використовуєте, воно 

виробляється де і чи використовуєте ви якусь частину українського 

обладнання взагалі? 

 

КОНЕНКО О.  Більшість обладнання, звичайно, це імпортне, оскільки 

вітротурбіни в Україні ніхто не виробляє, башти в Україні не виробляються. 

Виключно це будуть... будуть кабелювання, виключно це буде частина по 

підстанції, точки збору потужності. По трансформаторах, наприклад, теж 

важливим елементом на сьогодні є проблема в тому, що українські 

виробники повністю зафрактовані фактично НЕК "Укренерго" і такої 
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потужності трансформатора ми замовити в Україні ні для цього проекту, ні 

для інших проектів, про які ми навіть сьогодні не згадували, ми, на жаль, не 

можемо. 

Більше того, тут виникає інша теж проблема, досить дивна, яка була 

для нас, коли ми цим... почали цим займатися, що на сьогодні існує мито на 

великі трансформатори і фактично виробника українського вільного, в якого 

можна замовити, немає, але мито існує. І тобто будь-хто, хто хоче 

реалізовувати, відновлювати енергосистему України, реалізовувати нові 

проекти, повинен ще заплатити мито додатково за цей трансформатор. І коли 

ти... коли ми рахували на початку проекти по реалізації, вони коштували 

одних коштів, коли ми почали сьогодні це все, враховуючи всі реалії – 

складнішу логістику, дорожчі там матеріали, дорожчі роботи, складніше 

виконання робіт і вартість трансформаторів, то ми в тому числі зіткнулися з 

тим, що і на трансформатори навіть, особливо великі, які навпаки виглядало 

би цікавіше було би Україні сьогодні масово постачати, наявне на сьогодні 

мито. 

Українські склади... Звичайно, все, що стосується фундаментів, все, що 

стосується доріг безпосередньо, ми відверто не досліджували такої технології 

використання інших варіантів фактично ущільнення доріг, але це ми дамо 

завдання нашим інженерам і проектантам. Ми це питання дослідимо, якщо це 

можна використати в дорогах, це буде супер. Більше того, можливо, частково 

при вирівнюванні і засипанні фундаментів можна буде також на якомусь 

першому рівні використати цей етап, бо це теж великі інвестиції, теж великі 

обсяги робіт. 

Коли ми говоримо про обладнання, знову ж таки повторюся, 

відповідаючи на ваше питання, тобто в більшості це є лінії, це є кабелі, це є 

дроти, це є повітряні лінії, але основна частина цих інвестицій, звичайно, це є 

вітротурбіни, які виключно іноземного виробництва.  

Дякую. 
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_______________. Я уточнююче, я казав, що буде два питання. Просто, 

я так розумію, що цією відповіддю ви, в тому числі, Данилу Гетманцеву 

вітання передаєте щодо мита. Ми передамо це вітання. 

А друге, дуже коротко: ваші плани на збільшення кількості 

інфраструктури для заправки електромобілів? 

 

КОНЕНКО О. Ну, я не відповідаю в компанії за цей бізнес, але ви 

бачите, як ми активно це реалізовуємо. Тобто ми фактично щоденно, 

щороку… На сьогодні, коли ми інвестуємо, ми цього року впровадили 

близько 22 швидкісних електрочарджерів. На наступний рік, по-моєму, вдвічі 

більше фактично буде інвестицій в цей напрямок. Треба розуміти, що на 

сьогодні це інвестиції в майбутнє, тобто ці чарджери самі по собі себе не 

окуповують. Потужності, які потрібно підвести, тут ми стикаємося з іншим 

питанням, як у відновлювальній енергетиці і реалізація нових проектів, так і 

в таких випадках, при встановленні чарджерів, особливо коли ми це 

говоримо, і це найбільш критично питання стоїть на трасових комплексах, 

там, де людям потрібно зв'язати міста України, дуже часто збільшення 

потужності комплексів, які і так достатньо вже багато споживають 

електроенергії, воно вимагає просто неймовірних інвестицій. Крім інвестицій 

в самі чарджери, потрібно суттєво інвестувати в потужності, для того щоб 

забезпечити ті чарджери електроенергією.  

Відповідно ми щороку збільшуємо і будемо збільшувати інвестиції в 

цей напрямок. Більше того, ми розробляємо проекти таких як би незалежних 

АЗС, умовно кажучи, які би могли себе по максимуму забезпечувати своєю 

генерацією, своїм енергозбереженням і безпосередньо чарджером 

електромобілі. Це стосується переважно… (Не чути) 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Все, дякую, колеги, за коментарі розширені.  
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Я зараз хотів би надати слово Валентині Москаленко. Вона нам 

проведе коротенький лікнеп щодо визначень понять, які стосуються 

трансформації вугільних регіонів. Попрошу до 7 хвилин. 

 

МОСКАЛЕНКО В. Дякую. Я попрошу включити мою презентацію, 

якщо це можливо.  

Мене звати Валентина Москаленко, я працюю разом з експертами 

проекту GIZ – "Підтримка структурних змін у вугільних регіонах" України. 

Проект займається справедливою трансформацією вугільних регіонів з 21-го 

року. І сьогодні моя задача дуже коротко розказати про цю взагалі історію, 

звідки вона взялася, ця справедлива трансформація в Україні, що ми про неї 

говоримо і що ми плануємо з нею робити. 

Якщо подивитися на цей слайд, це карта відмови від вугілля країн 

Європейського Союзу станом на 22-й рік. Як ви бачите, декілька країн 

Європейського Союзу вже завершили вихід з вугілля, країни, помічені 

жовтим кольором, прийняли відповідні рішення на урядовому рівні. І країни, 

помічені бордовим кольором – дискусії тривають щодо виходу з вугілля. 

Процес виходу з вугілля і прийняття рішень відмови від вугілля в Європі 

тривають досить давно, і його результати відповідно актуалізуються кожного 

року. 

Звідки взагалі взялася фраза справедлива трансформація, Just Transition 

англійською? З 15-го року в Паризькій угоді вона визначена як єдиний 

підхід, як система активності та політик, які необхідно проводити для 

регіонів, які страждають від відмови від викопного палива з паралельними 

заходами соціальної політики, економічної та екологічної політики. Тобто не 

залишити осторонь регіони, які відмовились від вугілля, допомогти їм 

подолати наслідки відмови від вугілля, створити для них нові робочі місця, 

залучити інвестиції, розібратися з навколишнім середовищем, щоб ці регіони 

максимально м'яко пройшли цей перехід. 
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Тому є питання Just Transition, справедлива трансформація або 

справедливий перехід. У нас в Україні ми переклали це як справедлива 

трансформація, відповідно цей термін також вживаємо в цьому контексті. 

Реалізується політика справедливої трансформації ЄС через механізм 

справедливого переходу або JT механізм, і він передбачає залучення до 27-го 

року понад 100 мільярдів євро для регіонів Європи, які страждатимуть або 

страждають від відмови від викопного палива. Це як прямі бюджетні дотації 

з бюджету Європейського Союзу, так і залучення приватних інвестицій, і 

відповідно допомога публічним учасникам, тобто грантова підтримка.  

Що було зроблено нами до повномасштабного військового вторгнення 

Росії? Створили координаційний комітет під головуванням Прем’єр-міністра, 

декілька разів провели його засідання. Міністерством регіональної політики 

на той час була розроблена Концепція Державної цільової програми 

справедливої трансформації, яка була першим таким документом, де 

офіційно ця політика проговорювалася, визначалися основні заходи цієї 

політики тощо.  

Концепція була наприкінці 21-го року затверджена урядом України. 

Було відібрано вісім пілотних локацій по всіх території України, які були 

першими на закриття згідно з планами Міненерго і в яких можна було 

першими реалізовувати заходи справедливої трансформації. Дві з цих восьми 

пілотних локацій були підтримані проектом GIZ "Підтримка структурних 

змін", одна – це Великомостівська шахта у Червонограді, інша шахта "5/6" в 

Мирнограді. І відповідно перед самою війною 23 лютого було прийнято 

рішення про ліквідацію деяких неперспективних вугледобувних підприємств, 

в тому числі нашої пілотної шахти "Великомостівської". Рішення було 

прийнято 23 лютого 22-го року в такий-от драматичний момент. 

Що ми маємо на сьогодні? Якщо не вдаватись в подробиці, тобто для 

того, щоб розробити концепцію і проект державної програми, було 

проаналізовано стан вугледобувного сектору, я не буду на ньому зупинятися, 

ви всі чудово розумієте, який стан є. На момент початку повномасштабної 
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війни у нас працювали 33 шахти на підконтрольній території і відповідно 70 

відсотків цього обладнання потребувало заміни. Всі шахти були 

дотаційними, наразі у нас через війну близько 11 шахт не працюють, тобто 

працює близько 20 шахт, що призвело до загального скорочення видобутку 

вугілля на 35 відсотків.  

Міністерством енергетики в контексті справедливої трансформації 

були затверджені відповідні рішення в новій Енергетичній стратегії України 

до 50-го року, де сказано про відмову від теплової вугільної генерації до 2035 

року і поступову заміну її на інші відновлювальні джерела або інші джерела 

електроенергії. Відповідно споживання викопного палива до 50-го року має 

зменшитися близько в чотири рази. Проаналізувавши проблематику 

вугільних громад, я також не буду на цьому зупинятися, тому що вона, в 

принципі, всім відома, це монопрофільні міста, де більшість людей працює 

або залежить від вугільного сектору, тому що ми розуміємо, що у нас не 

тільки шахтарі залежать від роботи шахти, але і члени їх сімей. Відповідно ці 

сім'ї формують платоспроможний попит громад, в цих громадах завдяки 

цьому розвиваються всі інші дотичні галузі. Відповідно ця монопрофільність 

в результаті справедливої трансформації має бути замінена іншими 

підприємствами, диверсифікована, або іншими інвестиціями, створенням 

нових робочих місць і так далі. Крім того, треба паралельно здійснювати 

заходи  з освіти, з охорони навколишнього природного середовища з 

покращення умов життєдіяльності цих громад.  

Якщо ми говоримо зараз про регіональний вимір справедливої 

трансформації, то більшість громад вугледобування і вугільної теплової 

генерації попадають під категорію громад, які потребують відновлення. Це 

окрема категорія функціональних типів територій, визначена Міністерством 

інфраструктури. І перший такий базовий виклик, який буде в цих громадах, - 

це повернення людей після їх деокупації. І відповідно ми розуміємо, що якщо 

ми робимо заходи справедливої трансформації, то вони направлені тільки на 

людей, на покращення умов їх проживання. Якщо ми говоримо про громади 
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Донецької та Луганської областей, то повернення людей це перший виклик, 

який треба буде подолати для вирішення питань справедливої трансформації.  

Етапи справедливої трансформації, які були визначені ще до 

повномасштабного військового вторгнення, ми їх трохи підкоригували зараз. 

Але якщо врахувати, не відмовляючись від цієї політики, необхідно 

здійснити такі підготовчі заходи зараз, тобто розробити, оновити нову 

державну цільову програму справедливої трансформації з пілотними 

проектами, з розумінням перших пілотів, які можна реалізувати вже 

наступного року, з поступовим розширенням цього досвіду на ті громади, в 

яких ми можемо щось робити, які будуть деокуповані або які зараз вже 

перебувають під контролем українського уряду.  

Якщо говорити по географії справедливої трансформації, то до 

повномасштабного військового вторгнення це було 25 громад 

вугледобування, але наразі ми говоримо про більш ширшу географію, тобто 

до цих 25 громад додалися ще громади вугільної теплої генерації, а також ті 

громади, які безпосередньо страждають від одного чи двох монопрофільних 

підприємств. Відповідно це близько 50 громад, в яких можна реалізовувати 

подібні заходи.  

Що ми зараз маємо по національній рамці, по законодавству? Зараз 

Міністерством інфраструктури оновлена Державна стратегія регіонального 

розвитку до 27-го року, де визначені території вугледобування як території, 

які потребують відновлення та економічної диверсифікації. Відповідно 

окремим планом заходів до державної стратегії будуть програми підтримки 

цих територій. Окремо Міністерством інфраструктури спільно з Міненерго 

розробляється Державна  цільова програма справедливої трансформації 

вугільних регіонів України. Я сподіваюся, що ми зможемо за підтримки  GIZ 

проекту ми зможемо цей проект програми представити десь за три місяці. І 

паралельно працюємо також із GIZ і з іншими донорами,  щоб наступного 

року запустити Фонд справедливої трансформації вугільних регіонів.  
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Задумували ми цей фонд як аналог відповідного GIT фонду в 

Європейському Союзі. Сподіваємося з наступного року зможемо починати 

реалізацію перших пілотних проектів. Фонд має бути мультидонорським з 

обов'язковим внеском українського уряду, з прозорою транспарентною і 

зрозумілою донорам і уряду структурою. Відповідно це все треба доробити і 

запустити реалізацію пілотних проектів. Над цим працюємо разом з проектом 

GIZ.  

Якщо ми говоримо про регіональний рівень і локальний  справедливої 

трансформації, то тут  ці заходи реалізуються через план  справедливої 

трансформації, які наразі розробляються для Червонограда. Відповідно  

проектом  прийняте рішення  щодо підтримки такого плану і  для  

Нововолинська. Цей план передбачає конкретні  заходи  і проекти, які можна  

реалізовувати в територіях, які  потребують справедливої трансформації, 

починаючи від диверсифікації економіки,  індустріальних  парків, соціальної 

підтримки,  підтримки малого бізнесу, зміни цільового призначення шахтних 

актів і так далі. Наразі це все обробляється для Червоноградського регіону.  

Фінансування справедливої трансформації. До війни передбачалася 

відповідна субвенція, навіть було прийнято рішення на Кабміні щодо 

окремих заходів… Можна? Ви бурчите. Щодо окремих заходів справедливої 

трансформації. Наразі ми передбачаємо, що державна програма буде 

передбачати відповідне фінансування з державного бюджету, коли воно буде 

розроблено, міжнародну технічну допомогу, а також залучення коштів з 

місцевих бюджетів як співфінансування відповідних проектів.  

Якщо завершувати мою презентацію, я думаю, я так дуже сумбурно це 

все розказала, але в цілому, якщо станом на зараз ми будемо говорити про 

ключові сторони справедливої трансформації, то це два міністерства, які за 

це відповідають, Міністерство енергетики в частині закриття неприбуткових 

вугледобувних підприємств, Міністерство інфраструктури в частині 

регіонального розвитку громад. Відповідно реалізується ця політика більшою 

частиною через обласні державні адміністрації. Минулого тижня було 
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прийнято рішення щодо створення Асоціації вугільних громад України, яка 

буде таким інституційною платформою для всіх громад представляти їх 

інтереси, залучати кошти, я сподіваюсь, що ми зможемо зробити цю 

асоціацію успішною. І відповідно працює декілька проектів, декілька 

потужних досить громадських організацій, які допомагають громадам в тих 

чи інших ініціативах.  

Останній слайд, який присвячений асоціації. Минулого тижня 9 

листопада ми зібрали всіх голів вугільних громад, ті, хто ініціював створення 

асоціації. Наразі працюємо на її реєстрацію. Відповідно асоціація має на меті 

представляти інтереси всіх вугільних громад на національному, 

регіональному, міжнародному рівнях, допомагати їм залучати кошти, 

реалізовувати проекти тощо. Сподіваюсь, вона дійсно допоможе підвищити 

інституційну спроможність всіх громад вуглевидобування і вугільної 

теплової генерації, залучити додаткові ресурси, розробити якісні плани 

справедливої трансформації, тому що без розуміння, що треба робити, на які 

конкретно проекти реалізовувати, нам дуже складно буде залучити кошти 

навіть всередині України, не кажучи вже про грантові ресурси.  

У мене все. Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, пані Валентина. 

Вікторія Олександрівна Гриб, коротенько попрошу дуже.  

 

ГРИБ В.О. Пані Валентина, дуже вам дякую за таку презентацію. 

Я дуже добре пам'ятаю, коли тільки починався цей проект. І хочу 

подякувати уряд Німеччини і донору GIZ за те, що вони відгукнулися 

безпосередньо на наш запит. А запит був в 2019 році, коли було створено 

міжфракційне об'єднання у Верховній Раді по трансформації вугільних 

регіонів, і я дуже добре пам'ятаю, коли ми поїхали в Німеччину піднімали ці 

питання. Спочатку перший такий відгук був негативний, тому що донори не 

дуже хотіли працювати саме з вугіллям, але коли вони зрозуміли, що мова 
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йде про те, що ми будемо відходити поступово від вугілля і диверсифікувати 

нашу економіку, вони погодились.  

Хочу також сказати, що у Верховній Раді міжфракційне об'єднання 

продовжує працювати. І коли приймаються в країні такі законодавства, 

наприклад, про розвиток індустріальних парків, то ми робимо все можливе, 

щоб там були враховані також інтереси якраз вугільних регіонів, щоб вони 

мали свої якісь преференції.  

Але, завжди є але. Ми сьогодні повинні думати також про те, що в 

Україні теплова генерація ще буде потрібна і вугілля ще буде потрібно. Тому 

я знову повертаюся до тези короткострокової, довгострокової та стратегії між 

короткостроковою та довгостроковою, щоб ми бачили, скільки нам 

необхідно буде вугілля для роботи теплової генерації, яка ще є маневровою і 

вкрай необхідна країні. Це по-перше. 

По-друге, коли ми говоримо про трансформацію вугільних регіонів, 

необхідно думати і про те, що, наприклад, такий бізнес, як ми сьогодні 

почули, дуже класний бізнес, правда, вітрова генерація, він потрібен країні, 

але він не замістить оті робочі місця для шахтарів.  

І також я вам скажу, не дуже багато буде іти в бюджети місцеві, тому 

що ПДФО – це основна стаття, яка наповнює бюджети, а там податок на 

прибуток, він же не залишається на місцях. Тому от якраз потрібно 

розробляти дійсно стратегії і дивитися, що з цим робити, які шахти потрібно 

закривати, а які шахти не потрібно закривати, а треба продовжувати 

допомагати і фінансувати. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Слово надається Галині Литвин, керівництво 

регіонального офісу проекту "Підтримка структурних змін у вугільних 

регіонах України". Вона нам розповість про підтримку структурних змін у 

вугільних регіонах України.  

Пані Галина, попрошу коротко, якщо можна. 
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ЛИТВИН Г. Дуже дякую. Я попрошу вивести презентацію на екран.  

Почну з того, що дозволю собі від імені проекту "Підтримка 

структурних змін у вугільних регіонах України", який реалізується 

компанією GIZ на доручення уряду Німеччини  і України, подякувати 

комітету за підняття цього питання і за можливість презентувати, що ми 

робимо. Я після виступу Валентини буде дуже коротко. Мета нашого проекту 

полягає в тому, аби завчасно підготувати уряд, регіони, міста, гірничі 

підприємства і профспілки до змін, до змін, які відбудуться і до яких треба 

бути готовими завчасно, особливо в контексті ситуації, в якій ми 

перебуваємо сьогодні.  

Чим займається наш проект. Наш проект на національному рівні 

допомагає уряду формувати політику і тут уже Валентина зазначила – 

політику справедливої трансформації, в тому числі і програмні документи, 

які визначать, яким чином держава має регулювати цю політику.  

Також дозволю собі задекларувати готовність допомагати і парламенту 

України в частині актуалізації законодавства, яке стосується справедливої 

трансформації, яке стосується нових вимог, пов'язаних з потенційною 

інтеграцією України до європейських структур, якщо така допомога буде вам 

потрібна.  

Далі, проект працює у двох пілотних містах. Це міста Червоноград і 

Мирноград, вони вибрані невипадково, вони були вибрані під час перемовин 

урядів Німеччини і України з огляду на те, що уряд України передбачав 

закриття там неприбуткових гірничих підприємств. Це шахта 

"Великомостівська" на території Червонограду і "Шахта "5/6" на території 

Мирнограду. 

Очевидно, що повномасштабне російське вторгнення змінило в тому 

числі можливості підтримки проектом процесів на сході України, але ми 

активно працюємо в місті Червоноград. І наше завдання у місті Червоноград 

- допомогти спланувати, по-перше, державному підприємству "Львіввугілля" 
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процес ліквідації шахти. І тут наше завдання у співпраці з Мінекономіки, з 

ДП "Львіввугілля" – це забезпечити технічну допомогу у виготовлені проекту 

ліквідації шахти. Дозвольте вас проінформувати, що два дні тому завершився 

тендер на розробку ПКД, і ми сподіваємося, що буде відібрана інституція, 

яка буде в належний спосіб супроводжувати процес закриття шахти.  

Друге наше завдання – це допомогти місцевій владі, міській 

Червоноградській раді так планувати свій розвиток, аби закриття потенційне 

вугільних підприємств не стало несподіванкою для надходжень до місцевого 

бюджету.  

У частині соціальній ми маємо діалог з профспілками. Тут є присутні 

керівники обидвох профспілок, які працюють на території Червонограда, і ми 

відверто закликаємо і спілкуємося з представниками щодо того, щоб 

зрозуміти, яким чином ми можемо допомогти у частині перекваліфікації 

шахтарів, у частині створення певних програм для того, аби закриття 

вугільного підприємства в соціальний спосіб не нашкодило, власне, 

добробуту шахтарів та членів їхніх сімей. 

Також наш акцент – це економічна диверсифікація. Тут спільно з 

місцевою владою, з регіональною владою ми реалізовуємо кілька проектів. 

Один з них – це створення індустріального парку на території міста 

Червонограда для того, щоб створити можливості заміщення тих 

надходжень, які зникнуть з огляду на закриття шахти "Великомостівська" 

іншими доходами з діяльності індустріального парку. Ми, працюючи в місті 

Червоноград, зрозуміли, що вплив на закриття вугільного підприємства 

поширюється значно далі ніж на територію одного міста. І тому ми 

розпочали співпрацю з Львівською обласною державною адміністрацією. Я 

тут не зловживатиме часом, і наш колега з Львівської обласної державної 

адміністрації детальніше розповість, яким чином ця співпраця відбувається.  

Я повернуся до того, чим ще займається наш проект.  …(Не чути) 

Ми намагаємося в проекті створити фінансовий механізм, який в 

майбутньому допоможе вугільним громадам фінансувати проекти 
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справедливої трансформації. І для нас є дуже важливим, власне, створення 

такого механізму, який буде прозорим, який забезпечить рівну і однакову 

участь усіх охочих вугільних громад у фінансуванні власних проектів.  

Вже зазначала моя колега, що для нас дуже важлива підтримка громад 

не тільки вугледобування, але і вугільної теплової генерації. І створення 

асоціації вугільних громад, яка відбулася минулого тижня, власне, 

передбачає туди залучення усіх громад і вугільних, і вугільної теплової 

генерації, і однакові можливості підтримки для усіх з них.  

І наостанок. Оскільки ми перебуваємо на Волині, на території 

волинського вугільного регіону, то хочу  зазначити, що з боку проекту 

буквально два дні тому ми задекларували підтримку трьох вугільних громад 

Нововолинської, Литовезької і Поромівської. І ми будемо спільно працювати 

над тим аби допомогти цим громадам спланувати свою політику таким 

чином, щоб справедлива трансформація відбувалася і на їхній території.  

Дякую за увагу.  

 

ВОЛИНЕЦЬ М.Я. Дякую за допомогу, бо у мене посаджений голос. 

Пане Олеже, дякую вам.  

Дотримуючись порядку дня, я скажу, що я як депутат, як голова 

незалежної профспілки не проти трансформації вугільної галузі. Ми повинні, 

зобов'язані створити спільні всі умови для людей, щоб вони мали робочі 

місця, і щоб міста, і навколишні населені пункти мали належний розвиток. 

Але хочу сказати наступне, що в умовах війни ми зобов'язані, і уряд, і 

члени комітету, вжити всіх заходів, щоб забезпечити енергетичну безпеку. 

Ми знаходимося тут в одному із центрів Львівсько-Волинського басейну, і 

люди, які тут знаходяться, чекають від нас відповіді на наступне питання. 

Перше: фонд заробітної плати у Волинській області складає 11,4 

мільйона заробітної плати. Це чутливо, це податки, це відрахування в 

Пенсійний фонд і так далі. В той же час у Волинській області 52,5 мільйона 

заборгованості по заробітній платі, в тому числі трудівникам – 34,5 мільйона. 
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Також ми про це повинні говорити, тому що люди не можуть вчасно вийти 

на пенсію, не можуть отримати лікарняний – багато-багато питань, на які ми 

маємо в ході також трансформації давати відповідь, чи над цим ведеться 

робота і яким чином. 

Тепер видобуток хочу теж зачепити. 9 шахта, яка йде на закриття, на 

ній видобувається 60 тонн вугілля, якісного концентрату. Поруч об'єднання 

ДП "Волиньвугілля" видобуває 45 тонн, 50 тонн гірничої маси, і це теж є 

питання. 

І наступне, хотів би торкнутися Львіввугілля, вони ж теж тут присутні. 

Фонд заробітної плати 133,5 мільйона, заборгованість по зарплаті – 204 

мільйони, трудівникам у тому числі 69 мільйонів. Заборгованість по ЄСВ 

накручена штучно через штрафи і пені по Волині і по Львіввугіллі. Я 

спілкуюсь з працівниками міністерства, пропонував спільно розробити 

законопроект для вирішення цього питання по реструктуризації 

заборгованості ЄСВ, тому що штрафи, пені там значно перевищують тіло 

боргу, який виникав там попередні роки. Є розроблений законопроект. 

Думаю, що вони пішли не тим шляхом, як я пропонував, його необхідно було 

запускати як депутатський, пустили через Кабмін, одне міністерство 

підтримує, Міністерство фінансів не підтримує – це тупик. Тому 

повернемося і будемо працювати, і я особисто, і наш комітет. 

Тепер наступне. Єврокомісія кілька днів назад, приймаючи рішення 

про розширення ЄС, тобто це торкається конкретно України, коли 

розпочинаються перемовини про вступ України в ЄС, вони говорять дуже 

багато про економіку України, про енергетику і дуже добре, що вони ні 

погано, ні добре не говорять про вугільну галузь, бо вони розуміють, 

декарбонізація – це одне, "зелена" енергетика в Європі також це та ж сама 

сторона медалі, а в Україні в умовах війни це зовсім інша ситуація.  

Знову ми повертаємося до того як забезпечити енергетичну безпеку 

країни, як тут нам пережити зиму і сподіваюся, що ми в Червонограді теж 

будемо говорити і за участю представників бізнесу, представників мерії. І ми, 
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я навмисне зараз озвучив ці всі питання, тому що ми маємо знайти вихід із 

багатьох з них і спільно, і представники асоціацій новостворених, і тих, хто 

конкретно займається трансформацією, і, Кабінет Міністрів, не зачиняйтесь 

там за мурами, а давайте працювати так, щоб люди чули, що насправді 

робиться, а ми будемо підтримувати всі хороші ініціативи і наміри і уряду, і 

готові надати вам закони, законодавчу базу всю необхідну. 

Дякую вам.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Михайле Яковичу.  

Слово надається пану Степану Куйбіді – директору Департаменту 

економічної політики Львівської обласної адміністрації. Пане Степане, 

коротко попрошу, якщо можна.  

 

КУЙБІДА С.В. Поміщуся в 7 хвилин. Якщо можна допомогти 

включити презентацію, буду вдячний техслужбі.  

Що ж, справедлива трансформація Червоноградського вугільного 

мікрорегіону, досвід Львівщини. Коротко. Розпочну з стратегічного 

планування. Відповідно до Закону України "Про засади державної 

регіональної політики" ми як обласна адміністрація, звичайно, працюємо з 

нашим основним стратегічним документом, але попри те все ми, звичайно 

що, працюємо за стратегіями територіальних громад.  

Розпочавши з такого стратегування в Червонограді, станом на сьогодні 

ми вже охопили сім територіальних громад, ми перебуваємо в активній фазі. 

Разом з тим в світлі питання, яке ми сьогодні обговорюємо, є ряд питань, які 

не можуть бути відображені  в цих стратегіях, відтак вони потребують 

інакшого підходу у вигляді трансформації вугільного мікрорегіону, тобто як 

окремого стратегічного  бачення, а що ж робити з економікою цього регіону.  

Декілька простих слів, простих фактів про даний регіон. Це сім громад, 

це більше 220 тисяч населення, 55 відсотків з яких є економічно активним 

населенням. Фактично мікрорегіон сьогодні це є економічним кластером ХХ 
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століття, це економічна модель, яка не може бути застосована в світлі 

політики декарбонізації, в світлі того, як сьогодні реалізовується регіональна 

політика в межах України.  

Разом з тим це потенційно 9 тисяч працівників як і безпосередньо 

шахт, так і тих підприємств, які працюють в супровідних галузях. А відтак, 

це та проблема, з якою ми рано чи пізно зіштовхнемося. Відтак ми маємо 

дуже свідомо підійти до планування і зрозуміти, у який спосіб ми будемо 

міняти   економіку мікрорегіону, тому що сьогодні, на превеликий жаль, не 

можна сказати, що економіка тут є диверсифікованою, проте певний 

потенціал є наявний. 

Як сказала моя колега вже розпочалися підготовчі роботи по 

індустріальному парку, тобто зараз мова йде виключно про технічну 

документацію і ті речі, які ляжуть в юридичну основу даного індустріального 

парку. Проте за попередніми оцінками бачимо, що можливості є хороші. Я 

вже згадував сьогодні трудовий ресурс, я вже хотів би підкреслити ті 

потужності електроенергії, які є присутні. І відтак при правильній політиці це 

може бути  реалізовано.  

Говорячи про індустріальний парк так само треба сказати, що 

Львівсько-Волинський вугільний басейн він є на перетині різних 

транспортних коридорів. Якщо говорити про Львівщину, то це коридор 

Одеса-Львів-Варшава-Гданськ. Відтак ми бачимо необхідність інтеграції в 

цей коридор. Вже певні кроки були зроблені, а зараз я веду мову  про вузьку 

колію, яка заведена сьогодні до Рави-Руської, і потенційно проект передбачає 

продовження цієї колії до Львова, що ми дуже підтримуємо. Проте інтеграція 

якраз і Червоноградського мікрорегіону, вона дасть певний логістичний 

поштовх не тільки для Червоноградщини, я в цьому переконаний. 

Далі, це професійно-технічна освіта. Ми маємо сьогодні дуже хорошу 

базу, вісім закладів, якраз тут буде задача із зірочкою. Чому? Тому що деякі 

професії точно повипадають, вони мають бути замінені новими професіями. 

Можу похвалитися, вже є певний досвід. До прикладу, це вже готуються 
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спеціалісти, які можуть фахово, без додаткової підготовки обслуговувати 

сонячні батареї, проте недостатньо мати це, потрібно оновлювати перелік тих 

професій.  

Тому тут десь буде прохання звернутися до Міністерства освіти в 

частині погодження таких професій і, звичайно, що класифікатора професій, 

бо це є проблемою. Ми інвестуємо сьогодні в матеріально-технічну базу, 

тобто мова йде про науково-практичні центри. І разом з тим оновлення 

гуртожитків для того, щоб діти, які тут навчаються, могли себе комфортно 

почувати. Підводячи підсумок по цьому блоці, тобто ми розуміємо, що дуже і 

дуже велике навантаження буде на професійно-технічній освіті, тому вона 

має бути до цього готова.  

Далі, медицина. Звичайно, що є певні диспропорції в медичній мережі, 

які за останні роки вже скориговуються, роботи ще трошки є, оскільки так 

само матеріально-технічну базу потрібно оновити. Проте в світлі того, що 

буде змінюватися структура хвороб, тобто відпадуть так звані професійні, 

хвороби можуть бути якісь нові, відповідно медицина, мова йде про 

вторинний рівень, має бути до цього готова. Раз. І потрібно донавести 

порядок в первинній медицині, тобто АЗПСМ так звані.  

Ще хотів би так само подякувати колегам з проекту, які нас 

підтримують. Тому ось ці речі, про які я сьогодні сказав, це вже ті кроки, які 

ми робимо, відчувається підтримка від проекту і підтримка від вас, колеги. 

Тому,  якщо зможемо якось поновлювати, скажімо так, якісь нові проекти 

давати чи нові ідеї, то будемо раді до такої кооперації.  

Наразі у мене все. Я ніби вклався в регламент.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Дякую, пане Степане, будемо у співпраці з вами.  

Юрій Камельчук, коротенько, будь ласка.  

 

КАМЕЛЬЧУК Ю.О. Дякую.  
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Як представник Червоноградського регіону, кілька слів хотів би 

додати. Можливо, ми це все чули з вами, обговорювали багато разів, але, тим 

не менше, як підсумок і спостереження за останні роки співпраці і з 

Кабінетом Міністрів, і з організацією GIZ, і з Львівською обласною 

адміністрацією. Насамперед слід подякувати однозначно, тому що прийняти 

спочатку треба те, що є добре, і дякую за ініціативу, яка була підтримана 

взагалі Кабінетом Міністрів для того, щоб обрати Червоноград тим містом, 

яке буде трансформуватися тим регіоном, яке буде трансформуватися і в 

тому числі в першу чергу організацією GIZ, яка прийняла  це місто, як 

можливість створення пілотного проекту. 

На нас відповідальність, це всі знають, відповідальність в тому, що, 

власне, те, що буде у нас напрацьовано, може бути прикладом для інших. 

Можливо, не найбільш ідеальним, тому що маємо кілька накладок, cпочатку 

ковідна історія...  

На жаль, не можу сказати це про всю обласну адміністрацію і тут 

камінчик не у ваш город, але стосовно закладу навчального, який ви сьогодні 

згадували, - Червоноградський коледж. Це вітання зараз для Департаменту 

освіти, досі не оголошений конкурс на керівника. Я вважаю, що це 

неприйнятна історія, по закону він мав бути оголошений давно, а це 

стосується питання якраз підготовки фахівців, це надзвичайно важливий 

заклад  для нашого регіону.  

Але рухаючись далі по трансформації. Плюси того, що я бачу за ці 

останні роки, - це залученість громад, які нарешті включились до цього 

діалогу, хоча на початку було це дуже складно. Вони почали бачити ширші 

можливості, ширші перспективи і фінансові можливості, які до нас можуть 

прийти з Європи і не тільки тоді, коли ми приєднаємося, безпосередньо 

станемо  членами Євросоюзу, але і раніше, вже зараз. І плюс є того, що вони 

починають бачити, що фактично громади ніхто не збирається кидати. Я 

…(Не чути),  як то кажуть, створення асоціації, тому що це, напевно, буде 

тим суб'єктом, який зможе активно лобіювати залучення інвестицій якраз 
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через асоціацію в цей регіон. Тому що місцеві громади чи там Львівська 

обласна рада цього робити буквально не може. А вони можуть бути 

виконавцем даних проектів, що є надзвичайно важливе.  

Побажання для подальших процесів, етапів. Звичайно, залежить не від 

присутніх тут, але швидше затвердження проектно-кошторисної 

документації для індустріального парку, пошуку цієї працюючої формули 

власне, а хто ж там буде в цьому індустріальному парку працювати, де 

з'являться ці інвестори. Напевно, треба буде залучати до цього ще більше 

наших міжнародних колег, які, незважаючи на війну, повинні, напевно, 

прийняти на себе, я так кажу, повинні, вибачте, можливо, але тут немає 

міжнародних наших друзів, але, якщо вони чують, я все ж таки все одно 

скажу чому повинні. Ми захищаємо Європу, повинні нам допомогти в тих 

регіонах, де є спокійно, запустити економіку ще більше. Тільки в цьому плані 

я маю на увазі, чому повинні нам допомогти. Тому що наша економіка –  це 

можливості наших Збройних Сил України.  

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Юрію.  

Михайло Якович Волинець коротенько найголовніше. 

 

ГРИБ В.О. Так, і потім Андрію Зиміну, будь ласка, це дуже важливо. 

Дякую. 

 

ВОЛИНЕЦЬ М.Я. Дякую.  

Дивіться, в повітрі висить питання: десята "Нововолинська" 

новобудова будується з 1989 року. Екс-прем'єр міністр в свій час Азаров, 

будучи Прем'єр-міністром, кілька разів її пустив в роботу. Фонд держмайна 

намагається її пустити з молотка, є люди, які хотіли б пограбувати її. Не одне 

підприємство Державний фонд держмайна загробив. Але в Міністерстві 

енергетики все-таки усвідомлюють, що вони відповідальні за енергетику і 
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тому ми ведемо роботу для того, щоб цю шахту добудувати у найближчий 

час. Були пророчі слова Андрія Михайловича, коли ми сюди приїжджали з 

виїзним засіданням, він так обережно спитали: а може ми її добудуємо. 

Андрій Михайлович, добудуємо спільно. 

Наступне теж позитив такий оптимістичний, що в міністерстві змінили 

свою політику і, розуміючи, що вугілля потрібне, тому відтерміновується 

закриття шахти 9-ї "Нововолинської", шахти "Бужанської" і "Надії" у 

Соснівці – це вже Львівська область. 

Коротко, бо в мене обмежений час. І броня, ми знаємо питання броні, я 

особисто працюю з Міністерством оборони, з Міністерством енергетики, 

тому що на приватних підприємствах були проблеми з бронею, набагато 

гірше це була ситуація у березні місяці поточного року, ніж на державних 

шахтах. Зараз вона змінилася кардинально, там проблем немає, бо була 

загроза зупинки підприємств і всі усвідомили, а на державних шахтах у всіх 

областях вона існує. 

Тому тут треба, щоби працювали зараз спільно місцеві органи влади, 

тому що на місці тут міняють …(Не чути), і тоді треба дивитися. Це ж на 

місці міняють, міністр оборони тут причому там чи Кабінет Міністрів? Тому 

тут спільно необхідно нам вирішувати такі питання. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Михайло Якович.   

Вікторія Олександрівна Гриб, коротенько попрошу. 

 

ГРИБ В.О. Я просила передати слово пану Андрію Зиміну. Пану 

Андрію. 

 

ЗИМІН А. Да, дякую. 

Доброго дня, шановні члени комітету, шановні запрошені в засіданні! 

Перш за все хочу подякувати за запрошення та за можливість виступу.  
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Питання, яке сьогодні розглядається – це дуже важливе питання для 

майбутнього України та для її... ну, її мешканців, зокрема, шахтарів. Хочу 

довести наступну інформацію.  

Нещодавно на підконтрольній Україні території знаходилося, як це 

казали, 11 державних вугледобувних підприємств – це 33 шахти. У зв'язку із 

російською агресією та плановим закриттям вугільних підприємств, у тому 

числі приватного сектора, їх кількість значно зменшилася. На жаль, замість 

них, ну, наскільки нам відомо, нічого не побудовано. Дуже інтересні пілотні 

проекти, але, ну, можливо, я не почув: а скільки ж зроблено или буде 

побудовано, створено або, можливо, вже створено робочих місць? Є розумна 

недовіра у людей з цього питання.   

Крім того, на шахтах, які вже закриваються,  на жаль, не забезпечується 

виконання майже елементарних соціальних гарантій згідно із 

законодавством. Ну, наприклад, шахта "Родинська" "Мирноградвугілля". На 

цій шахті, вона багато років вже закривається, не врегульовано питання 

вуглеотримувачів. Тобто підприємство де-факто закрито, де-юре воно не 

закрито. Є коди ЄДРПОУ і так далі. Є там керівник. Але фактично люди не в 

змозі, ніде їм отримувати побутове паливо, льготне.  

Наприклад, мова йшла про шахту  "Великомостівська", вона в проекті. 

Але, наскільки мені відомо, питання з ЄСВ по цьому підприємству як у 

цілому по Львівугіллю, так і, зокрема, на шахті "Великомостівська", на жаль, 

не вирішено. ДП "Львіввугілля" каже, що це вже не їхні борги, а, скажемо, 

Укрреструктуризація каже, що це не наші борги. Можливо, зараз фонду в 

цьому питанні помогти. Тому що якщо підприємство закриється, то люди 

залишаться в безпеці, ще трудніше буде їх вирішувати це питання.  

Ще одне актуальне питання – це реформування вугільної галузі, яке 

було нещодавно представлено попереднім керівництвом Міненерго у вигляді 

концепції. Перелік шахт, який вирішено закривати, м'яко кажучи, не підлягає 

критиці та не відповідає технічним та економічним можливостям цих 

підприємств, які мають, кстати, балансові запаси. Балансові запаси, скажу, 
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що це ті запаси, які необхідно відпрацьовувати згідно з проектом, при всій 

повазі до нинішнього керівництва Міненерго.  

Ну, наприклад, шахта "Червоноградська" того ж ДП "Львіввугілля". 

Передбачається закриття цього підприємства буквально у наступному році, у 

2024 році, як неперспективне. Згідно оцінки фахівців "ДТЕК Енерго" –  це 

підприємство  одне із перспективніших, яке може працювати багато років у 

мільйонному режимі Ми що, такі багаті,  що можемо перекреслити 

підприємства, які будуть створювати додаткові робочі місця, додатковий 

дохід у бюджет, місцевий в тому числі. 

Тому ми пропонуємо, як сказав Прем'єр-міністр України Денис 

Шмигаль, спочатку дати людям альтернативу, працевлаштування і 

забезпечення своїх родин, а потім вирішувати долю шахт. 

По-друге, почати справедливу трансформацію вже зараз у вигляді 

забезпечення соціальних гарантій вже ліквідуємих підприємств, те, що я 

казав раніше. 

Ну, і трете – це фахово, комісійно переглянути перелік шахт, які, 

можливо, підлягають реструктуризації. Укрвуглепрофспілка готова 

долучитися до цієї роботи. Ми вважаємо, що не можна закреслити 

перспективні шахти, у тому числі для багатотисячної кількості шахтарів, які 

після перемоги повернуться до своїх міст і потребують працевлаштування. 

Я, можливо, не почув, можливо, неуважно слухав, але ж з 2021 року 

працює фонд, можливо, зараз скажуть, скільки ж робочих місць вже 

створено. Тому що шахти закриваються, а робочі місця, на жаль, не 

створюються. 

Дякую за увагу. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Дякую за увагу. 

Шановні колеги, і на завершення я хотів би надати слово нашим 

шановним головам громад: Борис Карпус, Касянчук Олена і Олег Савчук. 

Буквально по 3 хвилини, слова наснаги на завершення. Дякую. 
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КАРПУС Б.С. Дякую. Вже трішки всі підвтомилися, але питання 

надзвичайно важливе для нашого регіону. 

Перш за все, хочу подякувати за запрошення і за підтримку, звичайно, 

програмі РАДА, комітету, подякувати за роботу спільну, яка дала нещодавно 

результат, пані Галині Литвин і пані Валентині Москаленко. Тому що захід, 

який відбувся позавчора, він, дійсно, я б сказав, ключовий для нашого 

регіону, прибужанівського, я би, напевно, так би вживав, щоб ніхто не 

переживав за перетягування канатів. 

Перше, що ми бачимо і що необхідно зробити в рамках трансформації 

вугільних регіонів, - це, звичайно, питання законодавства і змін 

законодавства, тому що ми тут якраз в тому комітеті, який може сприяти 

цьому процесу і нас є проблематика під час закриття вугільних підприємстві і 

непередачі тих об'єктів, які знаходять на території вугільних підприємств і 

шахт органам місцевого самоврядування. Тому що всі розуміють, що для 

чого, наприклад, повністю знищувати під нуль те, що можна 

використовувати в тому числі при організації індустріальних парків, а воно 

саме проситься, тобто не тільки там розрівняти все і залити бетоном, а можна 

було б робити там, звичайно, виробничі майданчики.  

Друге. Це що нам на сьогоднішній день потрібно, і тут хотілося б 

побачити лідерство, я впевнений, що воно буде, в облдержадміністрації. З 

нами на зв'язку заступник голови ВЦА Олександр Васильович Троханенко, 

бачив Андрія Володимировича Ткачука, відповідно під'єднувався голова 

військової адміністрації району Юрій Володимирович Лобач. Тобто нам 

необхідно розроблювати стратегічний документ з внесенням змін у стратегію 

області. Ми готові брати, звичайно, левову частку над роботою, над цим 

документом на себе.  

Єдине, що, я думаю, що варто попрацювати над розпорядженням 

голови ВЦА, і ми далі почнемо робити фокус-групи, організовувати для того, 

щоб, я не хотів би вживати, там доганяти Львів, Львівську область, але ми 
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теж розуміємо, що синхронно разом, щоб ця трансформація відбувалася. Тим 

паче, що це буде підсилювати нас, ми будемо обмінюватися там досвідом і 

таким чином виходити на якесь спільне бачення.  

Наступне –  це залізна дорога. Ви показували там слайд із залізною 

дорогою з Рава-Руської до Червонограда. Очевидним є те, що вона повинна 

проходити через місто Нововолинськ. У нас є індустріальний парк, у нас є 

залізна дорога, вона знаходиться на балансі "Волиньвугілля", тобто я думаю, 

що там не буде проблем з передачею або хоча б з діалогом. І ми знаємо, що 

проект підтримки структурних змін вугільних регіонів готовий підтримати це 

фінансово для того, щоб розробити там техніко-економічне обґрунтування 

для влаштування цієї дороги з Рави-Руської до Ковеля. Також важливим 

питанням є створення нових навчальних спеціальностей. І у нас є для цього 

абсолютно всі умови, у нас є Нововолинський електромеханічний фаховий 

коледж. Сьогодні, до речі, день студента і вітаю всіх, хто ще навчається. Є 

Нововолинський центр профтехосвіти, тобто є навчальні заклади, які готові 

на базі своїй впроваджувати нові спеціальності і це теж дуже важливо. 

Звичайно, треба підтримати медицину, тому що Нововолинськ має статус 

опорної лікарні і тут надзвичайно важливим є надання фахових послуг 

шахтарям, які мають захворювання. А більше 90 відсотків всіх професійних 

захворювань, які є в області, це, власне, шахтарі, це більше 4 тисяч 

мешканців Нововолинської територіальної громади і громад, які знаходяться 

поруч.     

І я хочу підтримати попереднього виступаючого. Однозначно були 

гарні приклади і вони є в Європі щодо соціальної підтримки шахтарів, які 

вивільняються внаслідок закриття. Це важливо надзвичайно, тобто є різні 

методи, безпосередньо підтримка самих шахтарів, їхніх сімей, навчання, 

кваліфікація, фінанси і решта речей. Це теж не можна жодним чином 

забувати, тобто це має бути присутньо.  

Дякую. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Борисе. 

Пані Олена, прошу вас. 

 

КАСЯНЧУК О.Л. Доброго дня усім. Олена Касянчук голова 

Литовезької громади, найменшої громади на Волині, на території якої було 

розміщено, тобто ще є розміщено два вугільних підприємства – це шахта № 

7, яка була ліквідована в 2011 році і шахто № 9, яка планується ліквідуватись. 

Дуже приємно почути, що продовжується час дії роботи підприємства, 

оскільки для нашої маленької громади це дуже і дуже важливо, тому що це 

підприємство на 50 відсотків є бюджетоутворюючим в нашій громаді. 

Єдине, чого хочу просити, мені відомо, що станом на сьогодні 

знаходиться в стадії розробки проект ліквідації державного підприємства 

"Шахта №9". І не виходить нам включити в цей проект пропозицію органу 

місцевого самоврядування. 

Я знаю, що це можливо, і прошу вашої допомоги. Прошу допомоги в 

тому, щоб не дати і не допустити зруйнувати готовий індустріальний парк з 

усіма абсолютно комунікаціями. Якщо ми зараз зруйнуємо колію, 

водовідведення, водопідведення, всі ці потужності, електропотужності – 

вибачте, це мільйони і… 

Прошу все-таки розглянути це питання, внести в проект ліквідації 

Шахти №9 пропозиції органу місцевого самоврядування. З відповідними 

листами ми вже зверталися до багатьох, і навіть до Міненерго, і до народних 

депутатів. Якщо є потреба, тоді ми попередньо ще раз звернемося. 

І друге питання в мене. Ліквідована Шахта №7, яка знаходиться також 

на теренах Литовезької громади. Ви знаєте, що відповідно до плану ліквідації 

земельна ділянка передається в комунальну власність органу місцевого 

самоврядування. Так було і в нас, передали нам земельну ділянку з 

рекультивованим породним відвалом. Станом на сьогодні ми як орган 

місцевого самоврядування приватизували дану земельну ділянку, виготовили 

кадастровий номер, призначили відповідне призначення, передали дану 
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земельну ділянку в постійне користування місцевому комунальному 

господарству, зробили об'єм породного відвалу і провели оцінку, і поставили 

дану породу на баланс. 

І виявляється, нещодавно я взнаю з відкритих джерел, що на даний 

терикон Держгеонадра провели аукціон, і виграла його якась фірма з 

Донецька, спецдозвіл на користування… на дослідження, так. 

 

_____________. На геологорозвідку… 

 

КАСЯНЧУК О.Л. І виявляється, що законодавство дозволяє це. Тобто 

без нашого відома, получається, вже на наше майно провели аукціон. 

 

_____________. У нас та сама історія. 

 

КАСЯНЧУК О.Л. Як бути нам? У мене немає відповіді на ці запитання, 

я просто не знаю. 

(Загальна дискусія)  

Тобто у нас терикон вже облікований, зроблена оцінка, він поставлений 

на баланс в комунальному господарстві. А Держгеонадра оголосили аукціон 

на видачу дозволу ... 

 

ГЕРУС А.М.  Довідку підготуйте і перешліть, будь ласка. 

 

КАСЯНЧУК О.Л. Добре. Дякую.  

 

ГЕРУС А.М.  З ...(Не чути)  переговоримо. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, пані Олено. Це дійсно той приклад, де ми 

можемо точково почути проблематику і посприяти виключно згідно закону її 
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вирішенню. Тобто бачте, це научний приклад, чому ми сюди приїхали, 

почути вас і ...  

Дякуємо пані  Олено, обов'язково підготуйте.  

На завершення ще Олег Савчук, будь ласка,  вам. 

 

САВЧУК О.В. Щиро дякую, постараюсь надзвичайно коротко, бачу, 

що всі втомлені.  

Поромівська територіальна громада. У нас на території на даний 

момент є два об'єкти вугільних, це шахта "Бужанська", яка працює, як казав 

Михайло Якович. І друга шахта – це шахта №10 "Нововолинська", яка 

будується більше років ніж є мені на даний момент. 34 роки вона будується, і 

ми маємо надію про те, що дійсно ця шахта запуститься і наша громада 

завдяки цьому буде розвиватися.  Прошу підтримки в даній ситуації. 

І також на території нашої громади є об'єкт Укренерго, підстанція, яка 

дозволяє, була попередньо презентація за вітрову генерацію, тобто дозволяє 

під'єднувати, якщо будуть якісь проекти, що стосується вітрової енергетики, 

чи, наприклад, сонячної енергетики, є об'єкт, який можна під'єднати і 

потужності збільшувати по енергетиці в загальному в країні. 

Коротенько те, що хотів сказати. Дякую.  

 

Веде засідання голова Комітету ГЕРУС А.М.   

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Дякую.   

Я ще хотів би декілька слів зі своєї сторони добавити. У нас як би така 

дискусія, ми говорили про якісь нові речі і цікава презентація була. Я думаю, 

що такі інвестори будуть корисні, якщо вони реалізують в громадах. Тому що 

зазвичай вони якісь соціальні проекти роблять, від чого виграють і органи 

місцевого самоврядування, і громада. Тому над такими новими проектами 

треба працювати.  
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І ми вже зараз також намагаємося зі своєї сторони робити те, що 

можемо, щоб допомагати. Вже в село Литовеж було передано, приїхали 

сонячні панелі, батареї, інвертори і на амбулаторії, і на центрі надання 

адміністративних послуг мають бути збудовані сонячні електростанції. Як 

там ситуація з розробкою проекту, чи є… Тут просто питання, щоб хтось 

фізично розробив проект, фінансування там же невелике, ми це все закриємо, 

але треба, щоб це все було реалізовано. Чи є вже проект? Чи є вже розуміння, 

коли це хто може змонтувати безпосередньо?  

 

_______________. Хочу в першу чергу щиро подякувати вам, пане 

Андрію, за цю таку допомогу. Все-таки це ваша заслуга. Станом на сьогодні 

проекти вже розроблені і знаходяться на експертизі. Просто нам замало часу 

дали, я там мала візуалізацію, хотіла вам показати, але… Тобто це буквально 

тиждень-півтора і будуть проекти, ми приступимо… 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. І можна буде приступати до монтажних робіт. 

 

_______________. Ми будемо приступати до монтажу.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Зрозуміло. Я думаю, що десь або на наступному 

тижні, або через тиждень так само ми сонячні панелі передамо в Поромів, 

щоб на амбулаторії також зробити сонячну електростанцію, і це буде такий 

знаковий, такі будуть знакові речі, коли от саме ті регіони, де раніше було 

тільки вугілля, з'являються якісь інші нові технології.  

І в місті Нововолинську також лікарня ваша хороша, вже кластерна, з 

таким хорошим колективом і з хорошим керівником, також вона вже є в 

програмі розміщення сонячних електростанцій на даху. І зараз ще також 

спробуємо, щоб газова електростан(ція, газопоршнева електростанція, була 

доставлена для теплокомуненерго для міського. Це такі найближчі задачі, які 

ми маємо реалізувати в найближчі декілька місяців. Тому дуже важливо наші 
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загальні розмови підкріплювати такими кроками, і саме з таких маленьких 

кроків і складається загальний розвиток і загальна трансформація вугільних 

регіонів і вугільних міст, і сіл. 

Чи є ще в нас якісь запитання, можливо? Да. Але 30 секунд тут ви 

забираєте в себе 30 секунд в Червонограді, ви розумієте. 

 

_______________. Домовились. Тридцять секунд, прямий посил і 

месседж для Кабінету Міністрів України. Пані Валентино, тільки до вас 

прохання, те, що говорили голови, і ми мали такий досвід, на жаль, в 

Червонограді 5-а "Великомосівська" і на Волині 5-а "Нововолинська", де 

шахти спилювали під нуль. Давайте спробуємо пролобіювати, щоб їх не 

спилювали, а все ж таки використовували як частину можливих 

індустріальних парків. 

 

_______________. По документах в Кабміні нібито вони існують з 

усіма комунікаціями. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

І на завершення нашої події тут я би хотів вручити подяку від Комітету 

Верховної Ради України з питань енергетики та житлово-комунальних послуг 

Касянчук Олені Леонідівні – голові Литовезької сільської ради за сприяння 

"зеленій" трансформації регіону. Прошу. (Оплески)  

Так також Савчуку Олегу Васильовичу – голові Поромівської сільської 

ради за сприяння "зеленій" трансформації регіону. (Оплески) 

Так, ну, і Борису Сергійовичу, як же ж без нього, голові 

Нововолинської міської ради за сприяння "зеленій" трансформації регіону. 

(Оплески) 

Дякую всім за участь. Будемо тоді тут завершувати і переїжджати далі 

в Червоноград. Спасибі всім, спасибі.  

 


